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کشمکش قالیباف و نقدعلی بر سر 
شورای  امنیت ملی«تعلیق» با دستور  مکتوب ابلاغ قانون حجاب 

در حالی که تکلیف قانون حجاب  شرق: 
تقریبا مشــخص است و قرار نیست این 
قانــون مملو از ایراد تا زمان ارائه لایحه 
اصلاحــی دولت ابــلاغ شــود و فعلا 
معلــق مانده، نماینــدگان جریان تندرو  
مجلــس هر از گاهی رئیــس مجلس را 
تحــت فشــار می گذارند تا ایــن قانون 
ابلاغ شــود و هر بار یکــی از نمایندگان 
این  بــرای  بهانه ای  پایــداری،  جریــان 
درخواست پیدا می کند. دیروز هم ابلاغ 
پالرمو بهانه حمله به قالیباف شــد. این 
در حالی بــود که محمدباقــر قالیباف، 
رئیس مجلس شــورای اسلامی، تأکید 
کرد شــورای عالی امنیت ملی از طریق 
دبیرخانــه به صورت مکتوب خواســتار 
تعلیق ابلاغ این قانون شــده است. این 
اظهار نظر در پاســخ به درخواست های 
برخــی از نمایندگان مجلس برای ابلاغ 
فوری قانــون عفاف و حجــاب مطرح 
شــد  که برخی از آنها خواستار توجه به 
«حکم خــدا» و «آلام متدینین» بودند. 
رئیس مجلس در این جلســه همچنین 
پالرمو  اشــاره کرد در خصوص لایحــه 
نیز چالش های قانونی مشــابهی وجود 
دارد و نمی توان تصمیمــات قانونی را 
بــدون توجه بــه ملاحظــات نهادهای 
بالادســتی اتخاذ کرد. روز گذشــته، در 
جلســه علنی مجلس شورای اسلامی، 
موضوع ابلاغ قانــون حجاب به یکی از 
تبدیل شد. محمدباقر  بحث های اصلی 
قالیباف، رئیــس مجلس، در واکنش به 
درخواست محمدتقی نقدعلی، نماینده 
خمینی شــهر، برای ابلاغ فــوری قانون 
عفاف و حجاب، تأکید کرد که شــورای 
عالــی امنیت ملــی به طــور مکتوب از 
مجلس خواســته اســت  این قانون در 
حال حاضر ابلاغ نشــود. قالیباف گفت: 
«من نمی دانــم این چه نگاهی اســت 
که بــه مســائل قانونی دارند. شــورای 
عالــی امنیت ملی  که طبــق اصل ۱۷۶ 
وظایفی بر عهده دارد، به صورت رسمی 
درخواســت کرده اســت  ایــن قانون در 
حــال حاضر ابــلاغ نشــود؛ بنابراین من 
نمی توانم برخلاف این درخواست عمل 
کنم ». این اظهارات در حالی مطرح شد 
کــه محمدتقی نقدعلــی در تذکری به 
رئیس مجلــس، خواســتار ابلاغ فوری 
قانون حجاب شــد و آن را «حکم خدا و 
قرآن» خواند که باید مانند لایحه پالرمو 
سریع اجرائی شــود. وی گفت: «رئیس 
پالرمو  باید همان طورکه لایحه  مجلس 
را بلافاصله ابلاغ کــرد، این قانون را نیز 
ابلاغ کند تا وضعیت نابهنجار حجاب در 

کشور اصلاح شود ».
با این حــال، قالیبــاف در پاســخ بــه 
نقدعلــی  تأکید کرد که موضوع پالرمو و 
CFT از مسائل مجلس دهم است و این 
مصوبات پس از ایراد شورای نگهبان به 
ارجاع  نظام  مجمع تشخیص مصلحت 
شده و در نهایت به قانون تبدیل شده اند. 
وی افــزود: «مــن هیــچ گاه نخواســتم 
به صراحت این موضــوع را مطرح کنم، 
اما اکنون که قانــون به تصویب مجمع 

رسید، باید آن را ابلاغ کنم ».
به ســرعت در فضای  این موضــوع 
سیاسی و رسانه ای کشور بازتاب پیدا کرد. 
برخی نماینــدگان مانند مهرداد لاهوتی 
از لزوم ابلاغ ســریع قانون حجاب دفاع 
کردند و از مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام برای رســیدگی بــه لوایح پالرمو و 
CFT تشــکر کردند. اما در مقابل، برخی 
منتقدان از اینکه رئیس مجلس نتواسته 
اســت در ایــن زمینــه اقدامی شــفاف 
انجام دهد، انتقــاد کردند. این جدال ها 
نشــان دهنده چالش های سیاســی و نه 
قانونی در مجلس اســت و در حالی که 
برخی از نمایندگان جریان تندرو بر لزوم 
اجرای سریع قوانین تأکید دارند، بسیاری 
دیگر از نماینــدگان مجلس بر ضرورت 
هماهنگی با نهادهای بالادســتی مانند 
شــورای عالــی امنیت ملــی و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تأکید می کنند. 
ازاین رو تلاش جریان تندرو  مجلس برای 
تحت فشــار قرار دادن رئیس مجلس با 
علم به دســتور کتبی دبیرخانه شورای 
عالی امنیــت ملی نشــان دهنده تلاش 
ایــن جریان بــرای ایجاد فضا ســازی و 
ایجاد تنش در میان افکار عمومی است 
که تبعات خطرناکــی در صورت ادامه 
این روند خواهد داشــت. هرچند تلاش 
تجمعات خیابانی  برای  رادیکال  جریان 
موفق نبود، اما ممکن اســت همچنان 
این ایده در ذهن جریان تندرو در کشــور 

وجود داشته باشد.

مذاکره نیستمنوچهر متکی:آمریکایی ها می دانند غنی سازی قابل 
منوچهــر متکی، نماینده تهران، در مجلس شــورای اســلامی گفت: 
تومور اقتصاد ما، دولتی بودن آن اســت. اگر در هر سال تنها دو درصد 
از اقتصاد کشور را به مردم واگذار می کردیم، امروز اقتصادی متوازن داشتیم.
 به گزارش مهــر، منوچهر متکی، نماینده تهران، در جلســه علنی امروز 
مجلس شورای اســلامی در تذکری شــفاهی گفت: آنچه امروز در غزه 
فرو می ریــزد، منــازل مــردم و زنان و کــودکان زیر آوارها نیســت، بلکه 
این تمدن پوشــالی و در حال ســقوط غــرب مدعی و متکبر اســت که 
فرومی ریزد. او افزود: رژیم صهیونیســتی بدانــد که مقاومت در آینده ای 
نزدیک، جنگنده های F-۳۵ و دیگر جنگنده های آمریکایی را در چارچوب 
تقویت سیستم پدافندی خود به زیر خواهد کشید. مقاومت باید با انتشار 
اســامی و تصاویر خلبانان قاتل اســرائیلی، آنها را بــه جهانیان معرفی 
کند. نماینده تهران در مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: آمریکایی ها 
می دانند غنی ســازی و حفظ اقتدار دفاعی جمهوری اسلامی ایران قابل 
مذاکره نیســت و با ورود به این مرزهــای ممنوعه، عرض خود می برند و 
زحمت ما می دارند. متکی در ادامه گفت: کشــورداری و نظام اقتصادی 
مــا از تومــوری بدخیم رنــج می برد. دولت هایــی فربه تــر، پرهزینه تر و 
ناکارآمدتــر را به نمایش می گذاریم. در کشــوری ثروتمند، دولت های ما 
هر روز فقیرتر می شــوند. او افزود: علی رغم فــروش ارز آزاد در چهارراه 
اســتانبول و مراکز دیگر و دریافت مالیات از تورم، با کســری بودجه های 
بیشتر روبه رو هستیم. دولت با این سیاق کشورداری، محکوم به شکست 
اســت. باید ۳۰ درصد از وظایف و اختیارات گســترده این دولت حجیم 
کاهش یابد. متکی اظهار کرد: تومور اقتصاد ما، دولتی بودن آن است. اگر 
در هر ســال تنها دو درصد از اقتصاد کشور را به مردم واگذار می کردیم، 
امروز اقتصادی متوازن داشــتیم. او تأکید کرد: دولت باید سیاســت گذار، 
حامــی و ناظر در اقتصاد و نه بنگاه دار باشــد. در چارچوب برنامه هفتم 
توسعه، دولت باید تکلیف بیش از دو هزار شرکت دولتی را روشن کند که 
از بودجه ای معادل بودجه عمومی کشــور برخوردارند. او افزود: وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به جای تمرکز بر مأموریت اصلی خود، درگیر 
امور کشــتیرانی، هواپیمایی، فولاد، کارخانه داری و صدها شرکت زیان ده 
شده است. این وضعیت، عموم وزارتخانه ها و نهادهای اقتصادی دولتی 
ما را نیز در بر گرفته است. باید ۳۰ درصد از امور اقتصادی کشور به مردم 

واگذار شود.

غنی سازی حق ما سترمضانعلی سبحانی فر: سلاح هسته ای حرام اما 
عضو حزب اعتدال و توســعه درباره مذاکرات بین ایران و آمریکا 
گفت: همان طورکه ســایر کشورها حق استفاده از انرژی هسته ای 
را دارند، این حق برای ملت ایران نیز محفوظ اســت. نباید نیازی در این 
حوزه برای ملت ما ایجاد شــود که بخواهیم دست خود را جلوی سایر 
کشورها دراز کنیم. رمضانعلی سبحانی فر، عضو حزب اعتدال و توسعه، 
در گفت وگویی با ایســنا، با اشــاره به بیانات اخیر رهبــر معظم انقلاب 
درباره مذاکرات غیر مســتقیم با آمریکا، بیان کرد: آنچه  مســلم اســت، 
بحــث غنی ســازی اورانیوم برای همه کشــورها به عنــوان یک علم و 
تکنولوژی حائز اهمیت بوده و اکثر کشــورها این فعالیت هسته ای را در 
دستور کار خود قرار داده اند. از طرف دیگر آنچه  باعث نگرانی کشورهای 
ابر قدرت شــده اســت، غنی ســازی اورانیوم با درصد بالا ست که امکان 
دســت یافتن به بمب اتم را فراهم می کند. او در ادامه اظهار کرد: رهبر 
معظم جمهوری اســلامی ایران با فتوای خود ساخت سلاح هسته ای را 
حرام دانسته اند. این یک موضع فراتر از قانون است. ما به لحاظ شرعی 
ســاخت ســلاح اتمی را حرام می دانیــم. بنابراین در چارچــوب اولیه 
جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات ساخت سلاح هسته ای حرام است. 
اما غنی ســازی حق ملت ایران است. کشــور باید به این علم و فناوری 
دســت پیدا کند. اکثر کشورها در حوزه دارویی و نیروگاهی و اکثر علوم و 
فنون از این دانش هســته ای اســتفاده می کنند. نماینــده ادوار مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: همان طورکه سایر کشورها حق استفاده از 
انرژی هســته ای را دارند، این حق برای ملت ایران نیز محفوظ اســت. 
نباید نیازی در این حوزه برای ملت ما ایجاد شــود که بخواهیم دســت 
خود را جلوی سایر کشورها دراز کنیم. ساخت سلاح هسته ای در دستور 
کار ایران نیســت اما آمریکا بایســتی حق و حقــوق فعالیت صلح آمیز 
هســته ای را برای ایران قائل باشــد. ایــران باید بــه تکنولوژی های روز 
هســته ای دســت پیدا کند. او در ادامه تأکید کرد: اگــر آمریکا نیز در این 
چارچــوب گام بــردارد، توافقــی کــه منافع دو طــرف را تأمیــن کند، 
دســت یافتنی اســت. اما اگر آمریکایی ها زیاده خواهی داشــته باشند و 
تحت تأثیر صهیونیست ها بخواهند گام بردارند، طبیعی است که قاعده 
بازی به هم خواهد خورد. جمهوری اســلامی ایــران از خط قرمز خود 
کوتاه نخواهد آمد. در صورت پافشاری آمریکایی ها بر  مواضع غیر اصولی 
خود، فاصله بیشــتر خواهد شــد. امــا اگر همان طورکــه روز اول اعلام 
کردند، فعالیت صلح آمیز هســته ای را حق ملت ایــران بدانند، طبیعی 

است که یک توافق خوب بین دو کشور در دسترس است.

 سنایی: شهباز  شریف با هیئتی بلندپایه به تهران می آید
معاون سیاســی دفتر رئیس جمهور خبر داد  مسعود پزشکیان در روز 
دوشــنبه پنجم خرداد میزبان نخســت وزیر پاکســتان خواهد بود. به 
گزارش ایســنا، متن پیام مهدی سنایی در شبکه اجتماعی ایکس به شرح زیر 
است: دکتر پزشــکیان فردا میزبان  شهباز شریف نخست وزیر کشور دوست و 
همســایه پاکستان اســت که با هیئتی بلندپایه وارد تهران می شود. میان دو 
کشور پیوندهای تاریخی-فرهنگی عمیقی هست و حجم مبادلات فی مابین 
در ۱۴۰۳ بیش از سه میلیارد دلار بوده است. دو کشور در زمینه حفط ثبات در 

منطقه رایزنی پیوسته دارند.

دستانمان واقعا روی  ماشه است  امیر سرتیپ حیدری در جمع خبرنگاران:
فرمانده نیروی زمینی ارتش تأکید کرد: نیروهای مســلح ما به هر 
تهدیدی و به هر تهدیدکننده، در هر ســطح و مقیاســی که باشد، 
پاســخ گو خواهند بــود. به گــزارش روابط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ 
کیومرث حیــدری، فرمانده نیــروی زمینی ارتش، در جمــع خبرنگاران، 
درباره آمادگی نیروهای مسلح کشــور اظهار کرد: همه نیروهای مسلح، 
ارتــش، به ویــژه نیروی زمینی ارتش، با چشــمانی بــاز تهدیدها را رصد 
می کنیم و دســتانمان واقعا روی ماشه و گوشمان به فرمان مقام معظم 

رهبری است.
او افزود: ملت بزرگوار ما در آســودگی کامل باشند؛ هرگونه تهدیدی اگر 
عملی شــود، بدانند که مبدأ و مصدر تهدید در کســری از زمان، با خاک 
یکســان خواهد شــد. فرمانده نیروی زمینی ارتش در ادامه تصریح کرد: 
مردم بزرگوار ما این اعتقاد را داشــته باشند که نیروهای مسلح ما به هر 
تهدیدی و به هر تهدیدکننده، در هر ســطح و مقیاسی که باشد، پاسخ گو 

خواهند بود.

 از شکست در  ریاست جمهوری تا  آرزوی ریاست بر مجلس؛ پاجوش ها عقب نشینی نمی کنند

 مجلس، میدان جدال چنارها و پاجوش ها
گزارش خبر

سیـاستسیـاست

 داوود حشمتی: جدال برای پایین کشیدن قالیباف آغاز شده است. 
پاجوش های مجلس به دنبال بازآرایی خود در ســاختار سیاسی 
هســتند، از همین رو تنها مســیر باقی مانده را دستیابی به کرسی 
ریاست مجلس می بینند تا بتوانند در ساختار اصلی شورای سران 
قوا حضور داشته باشند. پیش تر از تلاش ها برای پایین کشیدن دبیر 
شورای  عالی امنیت ملی و بر کشــیدن دبیر سابق آن در روزنامه 
«شــرق» نوشــته بودیم. اما حــالا و بعد از ناکامــی در انتخابات 
ریاست جمهوری و شکســت در پروژه دبیر شعام ، سراغ صندلی 

ریاست قالیباف رفتند. آیا آنها موفق به این کار می شوند؟
با نزدیک شــدن بــه موعد برگــزاری انتخابات هیئت رئیســه 
مجلــس، رقابت چنارهــا و پاجوش های اصولگــرا در مجلس 
به طــرزی عجیب در صحن علنی مجلس کلیــد خورد. آنها که 
هیچ واهمــه ای از قضاوت عمومی در مــورد قدرت طلبی خود 
ندارنــد، یکدیگر را به موارد مختلــف از جمله اضافه کردن آرا  به 

کاندیداهای انتخابات هیئت رئیسه متهم می کنند.
براســاس گزارش های به دســت آمده، قرار است فراکسیون 
انقلاب اســلامی روز سه شنبه ششــم خردادماه جلسه ای برای 
تعیین هیئت رئیســه آینده مجلس تشــکیل دهد. سال گذشته 
پاجوش ها که به دنبال ریاســت ذوالنوری بودند، در این رقابت 
شکست خوردند. موسی غضنفرآبادی ریاست این فراکسیون را 
بر عهده دارد و براســاس آنچه پاجوش های مجلس می گویند، 
در یک سال گذشته هیچ جلسه ای تشکیل نداده است. در همین 
حال اســت که دو پیامک رسیده به دســت نمایندگان جنجال 
تازه ای را برپا کرد. پیامک اول مربوط به برگزاری جلســه در روز 
سه شــنبه بود. در این پیامک آمده بــود: همکار ارجمند و عضو 
فراکســیون انقلاب اســلامی . سلام علیکم. جلســه فراکسیون 
انقلاب بــا موضوع بحــث و تبادل نظر درخصــوص انتخابات 
هیئت رئیســه (اجلاســیه دوم) مجلس دوازدهم روز سه شنبه 
ششــم خرداد تشــکیل می گردد. از جناب عالی دعوت به عمل 
می آید رأس ساعت ۶:۳۰ صبح در صحن مجلس حضور به هم 
رسانید. در ضمن هرگونه جلســه ای دیگر غیر از جلسه فوق از 

جانب فراکسیون انقلاب نمی باشد.
این پیامک در واقع تلاش می کرد همه جلسات فرعی احتمالی 
را از درجه اعتبار ســاقط کند. متن این پیامک در کانال های ایتا با 
عنوان «مجلس بازیچه تیم قالیباف می شود» بازنشر شده بود. به 
موازات این موضوع پیامک دیگری نیز به دست نمایندگان می رسد 
که در آن عنوان شــده بود عده ای قصد دارند برای رانت خواری، 

قالیباف رئیس مجلس نشود.
حمید رســایی در این باره در تذکری در مجلس گفته اســت: 
«یکی از تذکر دهندگان گفت پیامک می دهند و می خواهند شــما 
رئیس نشــوید تا رانت خــواری در مجلس باب شــود، معنی آن 
این است که اگر کســی خدایی نکرده دست از پا خطا کرد، یعنی 
می خواهد رانت خواری در مجلس باب شود». او خواهان پیگیری 
این پیامک ها شد و گفته است: «موافقم که این پیامک ها پیدا شود 

چون واقعا به نفع شماست».
 رسایی در ادامه به نقد رفتارهای فراکسیون انقلاب اسلامی و 
تشکیل جلسه اخیر آن پرداخت و از اینکه این فراکسیون کاندیدای 
خــود را، قالیباف معرفی کــرده انتقاد کرد: «فراکســیون انقلاب 
اســلامی که در یک ســال هیچ جلســه ای ندارد. سه شنبه صبح 
در صحن علنی جلســه گذاشته شده است برای انتخاب اعضای 
هیئت رئیسه. آن رئیس فراکسیون که هنوز بعد از یک سال به طور 
موقت دو هفته پیش اعلام کرد که ما حمایت خود را از ریاســت 

آقای قالیباف اعلام کنیم ».

نکته اصلی دیگر اما اتهام اضافه شــدن ۴۱ رأی به یک کاندیدا 
بود. رســایی خبر می داد: «سال گذشته در انتخابات هیئت رئیسه، 
۴۱ رأی فقط به یک نفر اضافه شــد ». پس از این سخنان حامیان 
قالیباف با فریادهای بلند به انتقاد از رســایی پرداختند اما رسایی 
برای آنکه خودش را از اوج به زیر نکشد اعلام کرد: «ببینید آقای 
قالیباف همــه اینها در موافقت با من در حال اعتراض به شــما 

هستند».

روایتی از رئیس شدن دوباره قالیباف
جریــان پاجوش ها در فروردین ماه ۱۴۰۳ خود را در اوج قدرت 
می دید. آنها در مجموع توانسته بودند لیست چنارها را در تهران با 
شکستی سنگین و غیرقابل باور برای آنها روبه رو کنند. قالیباف که 
در انتخابات مجلس یازدهم یک میلیون و ۲۰۰ هزار رأی داشــت، 
از رسایی و ثابتی پایین تر قرار گرفت و کمتر از ۵۰۰ هزار رأی آورد. 
این در حالی بود که از قبل از انتخابات تصور می کردند نام قالیباف 
و ۲۹ نفر لیست او بدون هیچ دردسری وارد مجلس خواهند شد. 
قالیبــاف و چنارها که انتخابات مجلس را بــه پاجوش ها باخته 
بودند، برای انتخابات ریاســت جمهوری آماده می شــدند تا جای 
خالی ابراهیم رئیســی را پر کنند، اما جرئت نداشتند این موضوع 
را قبل از رأی گیری برای انتخاب هیئت رئیسه مجلس علنی کنند. 
از همین رو ســخنگوی شــانا که از کارمندان قالیباف و نزدیک به 
حدادعادل اســت گفته بود: «برای انتخابات ریاســت جمهوری 
ان شاءاالله بعد از هشــتم خرداد  و انتخابات هیئت رئیسه مجلس 
تصمیم گیری خواهیم کرد و جلسات خود را بعد از هشتم خرداد 
آغاز می کنیم». ایــن ترفندی بود که قالیباف را برای عدم ورود به 

انتخابات مجبور نکنند.
همان زمان رســایی به قالیباف کنایه زده و گفته بود: «شنیده 
می شود برخی چهره های مجلس دوازدهم، خودشان را هم برای 
کاندیداتوری ریاست مجلس و هم کاندیداتوری ریاست جمهوری 
مطــرح می کنند و قصد شــرکت در هر دو را دارنــد! درحالی که 
رهبر انقــلاب نمایندگان را از این اقدام نهــی کرده اند و از هیئت 
نظــارت بر رفتار نمایندگان خواســته اند تا با ایــن نوع جاه طلبی 
برخورد کنند... ». روایت فراکســیون مستقلین از این دقیق تر بود. 
نوری قزلجه در همان زمان که قالیباف کاندیدای ریاست جمهوری 
شــد فاش کرد: «قالیباف رســما اعلام کرد در پارلمان می ماند و 

هرگز کاندیدای ریاست جمهوری نخواهد شد».
در نهایــت قالیباف بعــد از آنکه رئیس مجلس شــد، برای 
نامزدی در ریاســت جمهوری هم ثبت نام کــرد. انتخاباتی که در 
آن هم جلیلی شکســت خورد هم قالیباف. روایت آن شکســت 
هنوز هم برای هر دو طرف داغ اســت. کمااینکه اخیرا منصوری، 
رئیس ســتاد انتخاباتی جلیلی، در گفت وگویــی عنوان کرده که 
پدرخوانده ها اجازه ندادند فتاح وارد انتخابات شود. او گفته است: 
«من ابتدا نظــرم این بود که آقای فتاح بایــد در انتخابات حاضر 
شــوند. اســتدلالم این بود که آقای فتاح باهوش هســتند، آذری 
زبان انــد و رأی منفی ندارند. آقای فتاح نپذیرفتند که در انتخابات 
وارد شــوند. امتداد دولت شهید رئیسی را آقای فتاح می توانست 
پیش ببرد. نگذاشــتند آقای فتاح وارد انتخابات شــوند و ایشان 
فرمودند دســت از ســر ما بردارید. برخی از پدرخواندگان اجازه 

حضور فتاح در انتخابات را ندادند».
تلاش دوم آنها برای تغییر دبیر شورای عالی امنیت ملی نیز از 
آنجا که بسیار غیرمستقیم انجام می شد ناکام ماند. آنها دبیرخانه 
شــعام را به عاملی برای عدم ابلاغ قانون حجاب تبدیل کردند تا 
جریان رأی دهنده به خودشان را در مقابل آنها قرار داده و شرایط 

بازگشت جلیلی را فراهم کنند. اما موفق نشدند.
بنابراین در این وضعیت آنها برای بازگشت به سطح اول قدرت 
نیاز به یک پیروزی دارند و بهترین جا، هیئت رئیسه مجلس است.

نبرد بر سر هیئت رئیسه؛ پاجوش ها چرا به صندلی قالیباف چشم 
دارند؟

رقابت پنهــان در دل صحن علنی مجلــس دوازدهم، بیش 
از آنکه درباره اداره جلســات قانون گذاری باشــد، حکایت از یک 
بازآرایی بزرگ در مناســبات قدرت دارد. صحنه ای که در ظاهر به 
یک کشمکش میان اصولگرایان محدود می ماند، در باطن، رقابتی 
سرنوشت ساز برای تعریف نسل جدیدی از بازیگران ساختار قدرت 
است. پاجوش ها این بار با هدفی روشن به میدان آمده اند: تسلط 

بر هیئت رئیسه مجلس.
 اما چرا هیئت رئیســه؟ چرا برای پاجوش ها کرســی ریاســت 
پارلمان تا این اندازه اهمیت دارد؟ دلایل متعددی وجود دارد که 

همدیگر را تکمیل می کنند:
۱. ورود به باشگاه قدرت رسمی

رئیــس مجلس فقط رئیس یک قوه نیســت؛ او یکی از ارکان 
شورای هماهنگی اقتصادی سران قواست و در جلسات نهادهای 
عالی کشــور صدایی تعیین کننــده دارد. پاجوش ها که تا اینجا در 
پروژه هایی جدی  چون ریاســت جمهوری یــا تصاحب دبیرخانه 
شــورای  عالی امنیــت ملی نــاکام مانده اند، حالا این کرســی را 
دروازه ای برای ورود به باشــگاه تصمیم گیران اصلی می دانند. در 
منطق آنها، نشستن پشت میز تصمیم گیری به هر نحو ممکن لازم 

است؛ حتی اگر از راه پیروزی در صندوق رأی نباشد.
۲. بازتعریف نقش خود در آینده قدرت

پاجوش ها گرچه با عبور از چهره های ســنتی جریان اصولگرا 
به مجلس دوازدهم راه یافتند، اما بدون نشــانه گذاری رسمی در 
ســاختار، نمی توانند آینده سیاســی خود را تثبیت کنند. تسلط بر 
هیئت رئیسه، پیام روشــنی به نهادهای بالادستی دارد: «ما دیگر 

صرفا نیروهای جوان و پر سر و صدا نیستیم؛ ما آماده حاکمیتیم».
۳. انتقام از قالیباف و بازسازی روانی شکست ها

در نقطــه فعلی برای جریــان پاجوش ها قالیبــاف در حکم 
نمــادی از «پدرخوانده ها»، «چنارهــا» و «تصمیم گیران اصلی» 
جریان اصولگرایی در حکومت اســت. از همین رو در واقع قصد 
دارند از سیاست ورزی محافظه کارانه، پایین دست بودن در سیاست 
و مقابله با وفاق قالیباف و پزشکیان عبور کنند. حذف او از ریاست 
مجلــس، هم در واقع به نوعی انتقامی نمادین از شکســت های 
قبلی است، و هم کوششی برای بازآرایی خود در عرصه سیاسی. 
بنابراین اگر آنها نتوانند قالیباف را حذف کنند، به این معناست که 
بار دیگر با ســد عدم اعتماد نهادهای اصلی قدرت ایران روبه رو 

شده اند.
۴. آماده سازی برای ۱۴۰۴

یک ســال دیگر انتخابات شــوراهای شــهر برگزار می شود و 
چنارها که در این دوره اکثریت را در اختیار داشــتند، ناگزیر هستند 
یک بار دیگر تکلیف خود را با پاجوش ها روشن کنند. از همین رو 
رقابت بر سر ریاســت مجلس در واقع پیش زمینه ای است برای 
رقابت های آتی. پاجوش ها بــه چنارها این پیام را صادر می کنند 
که بعد از انتخابات تیرماه ۱۴۰۳ دیگر شــرایط گذشته و ائتلاف با 

آنها ممکن نیست.
در نهایت، آنچه پاجوش ها را به صندلی قالیباف رسانده، نه 
صرفا جاه طلبی سیاســی، بلکه ضرورت تثبیت در نقشه قدرت 

رسمی است.

وحیده کریمــی: مذاکرات هســته ای ایران و آمریــکا، که گفته 
می شــد در مدت زمان کوتاهی به نتیجه قطعی می رسد، اکنون 
در پیچ و خم ابهامات گرفتار شده است. در حالی که ایران تلاش 
می کند  مذاکرات را به سمت توافقی پایدار پیش ببرد، تغییرات 
مکــرر مواضــع آمریکا و عــدم تمرکز کافی بر مســائل اصلی، 
همچنان سایه ســنگینی بر این مذاکرات می اندازد. سید عباس 
عراقچی، وزیر امور خارجه ایران، دیروز در جلســه کمیســیون 
امنیت ملی مجلس در حالی که از تداوم مذاکرات خبر می داد، 
به نمایندگان توضیح داد: « جمهوری اسلامی ایران تحت فشار 
مذاکره نکرده و مذاکره نمی کند. تدبیر هوشمندانه نظام، مذاکره 
غیرمســتقیم، آن هم صرفا در موضوع هسته ای است. سیاست 

جمهوری اسلامی ایران روشن است و تحت فشار و تهدید و تطمیع قرار نمی گیرد و هیچ مذاکره ای تحت 
فشــار نمی کنیم». به هر حال در این پنج دوری که از مذاکرات غیر مستقیم تهران - واشنگتن گذشته، ایران 
نشان داده هوشمندانه فقط در موضوع هسته ای مذاکره می کند و همچنان سیاست های روشن خود را دنبال 
می کند و هر گونه تصمیم گیری برای ادامه این روند باید بر اساس منافع مردم ایران انجام شود. همان گونه 
که عراقچی بارها گفته: « ایران همچنان از مذاکره با آمریکا و کشورهای دیگر در راستای تأمین حقوق خود 
استقبال می کند، اما به هیچ وجه از خطوط قرمز خود عقب نشینی نخواهد کرد». اما در این بین عدم تمرکز 
و تغییرات مواضع آمریکا ســبب شده واشــنگتن همچنان در مواضع خود دچار تردید باشد و این مسئله 
به شدت روند مذاکرات را پیچیده کرده است. آمریکایی ها به جای تمرکز بر مذاکرات و رفع چالش های میان 
دو کشــور و یافتن راهکاری برای رسیدن به توافق همچنان درگیر سیاست های داخلی و فشارهای داخلی 
خود و تحت تأثیر لابی صهیونی هستند که این مسئله باعث طولانی شدن مذاکرات و کاهش اعتماد طرف 

ایرانی هم شده است.

ایران از  راه اندازی مراکز  غنی سازی منطقه ای استقبال می کند
یکی از موضوعات اصلی که عراقچی در نشست دیروز به آن اشاره کرد، بحث غنی سازی اورانیوم است. 
عراقچی تأکید کرد  غنی ســازی در ایران یک دســتاورد علمی و ملی است که به هیچ عنوان قابل مذاکره یا 
صرف نظر کردن نیست. او به نمایندگان توضیح داد  ایران در این حوزه به حدی پیشرفت کرده که هیچ گونه 
فشاری نمی تواند این مسیر را تغییر دهد. عراقچی همچنین تصریح کرد که ایران از راه اندازی مراکز غنی سازی 

منطقه ای استقبال می کند، اما غنی سازی در داخل کشور باید ادامه پیدا کند.

تهدید به استفاده از مکانیسم ماشه؛ یک بازی خطرناک
وزیر امور خارجه ایران همچنین در پاسخ به تهدیدات کشورهای اروپایی و آمریکا درباره فعال سازی 
مکانیسم ماشه، در گفت وگویی با خانه ملت، هشدار داد که ایران در صورت فعال شدن این مکانیسم، 
واکنشــی ســخت خواهد داشــت. عراقچی این تهدید را «غیرمنطقی و غیرحقوقی» دانست و افزود  
هر گونه تلاش برای فعال کردن تحریم های ســازمان ملل علیه ایران تبعات ســنگینی برای کشورهای 
اروپایی خواهد داشــت. پیش از این هم عراقچی، بــه روزنامه لوپوئن گفته بود: «ایران در این زمینه با 

کشورهای اروپایی مذاکراتی داشــته و هشدار داده است که 
این اقدام می تواند به پایان نقش اروپا در برجام منجر شود». 
او همچنیــن تأکید کرده بــود: « کشــورهای اروپایی در مورد 
مکانیســم ماشه دچار انفعال و «فقدان سیاست استراتژیک» 

شده اند».
 توافق هسته ای؛ همچنان در ابهام

بــا وجود تمــام تلاش های ایــران برای پیشــبرد مذاکرات ، 
هنوز هیچ توافق قطعی ای در کار نیســت و بسیاری از جزئیات 
مذاکــرات در ابهــام باقی مانده اســت. عراقچی روز گذشــته 
در این بــاره گفت: «ما هیچ عجله ای نداریــم، اما نه به قیمت 
از دســت رفتن حقوق مردم ایران، لــذا با صبر و آرامش مذاکره 
می کنیم و از حقوق مردم کوتاه نمی آییم که از جمله آن بحث غنی سازی است». او تأکید کرد  ایران همچنان 
به دنبال رفع تحریم هاست، اما این مسئله نباید به بهای از دست دادن دستاوردهای هسته ای و علمی کشور 
باشد. عراقچی همچنین به مخالفت رژیم صهیونیستی با ادامه فرایند غنی سازی اورانیوم در داخل کشور 
اشــاره کرد و با هشدار نســبت به پیامدهای جنگ در منطقه گفت: در صورت بروز جنگ، تمام کشورهای 

منطقه آسیب پذیر خواهند بود.

چالش های داخلی و انتقادات نمایندگان مجلس
در جلسه دیروز کمیسیون امنیت ملی، تعدادی از نمایندگان مجلس نیز نسبت به روند مذاکرات و نتایج 
آن ابراز ناامیدی کردند. برخی از آنان معتقدند مذاکرات با آمریکا بی ثمر بوده و هیچ نتیجه ملموسی برای 
مردم ایران نخواهد داشــت. همچنین، انتقاداتی از تحریم های جدیدی که هم زمان با مذاکرات علیه ایران 
وضع شــده است، مطرح شــد. این نمایندگان بر این باورند که وزارت خارجه باید به وظایف دیگر خود نیز 
توجه کند و تمرکز خود را فقط روی مذاکرات با آمریکا نگذارد. درحالی که ایران تلاش می کند مذاکرات را 
در مسیر منافع ملی پیش ببرد، هنوز مشکلات زیادی بر سر راه دستیابی به توافق وجود دارد. تغییرات مداوم 
مواضع آمریکا، ادامه فشارهای تحریمی و ابهام درباره توافقات هسته ای، روند مذاکرات را پیچیده و رسیدن 
به توافق را دور از دســترس کرده است. اگرچه ایران در تلاش است تا با حفظ حقوق مردم و دستاوردهای 
هسته ای خود، مذاکرات را به نتیجه برساند، اما در حال حاضر به نظر می رسد  وضعیت مذاکرات همچنان 
در ابهام است و تا رسیدن به یک توافق پایدار، زمان زیادی نیاز است و همین امر احتمال فعال شدن مکانیسم 
ماشــه توســط اروپایی ها را تقویت کرده است. هرچند پاسخ ایران روشن اســت و همان گونه که وزیر امور 
خارجه کشورمان دیروز در کمیسیون امنیت ملی گفته: «  جمهوری اسلامی ایران هیچ وقت میز مذاکره را ترک 
نکرده و دیپلماسی را ادامه می دهیم. اما اگر اسنپ بک فعال شود، واکنش ما سخت خواهد بود». همچنین 
عراقچی در پایان این جلسه با تأکید بر اینکه « مذاکرات، نبرد اراده ها ست که جریان دارد و در این راستا دلمان 
به قاطبه مردم ایران خصوصا نمایندگان گرم است »، افزود : «عاقبت این مذاکرات وقتی معلوم می شود که 
حقوق مردم ایران تأمین شــود». او درباره ادعای برخی رســانه ها نسبت به تداوم مذاکرات تا تابستان سال 
جاری  هم گفت: «همه این موارد گمانه زنی است. ما عجله ای نداریم و البته تأخیر نیز ایجاد نمی کنیم. به 

عبارتی هر  یک ساعتی که تحریم ها زودتر برداشته شود، ما دریغ نمی کنیم و تلاشمان را خواهیم کرد».

عراقچی در مجلس از واکنش سخت  ایران در قبال مکانیسم ماشه خبر داد
همچنان در  پیچ  و  خم مذاکرات


